
مزایای تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش با اشاره به 
برخی مزایای تاثیر قطعی ســوابق تحصیلی در کنکــور گفت: این اقدام در 
راســتای ارتقای نظام آموزشی انجام می گیرد و بر همین اساس، ارتقای نیم 
نمره ای معدل را داشــتیم . با اجرای این مصوبه دانش آموزان دیگر، به سمت 
ســوالات پرتکرار حافظه محور و حفظ کردن، تشویق نمی شوند و عواید این 

کار به مرور زمان برای نظام تعلیم و تربیت، مشخص خواهد شد.
محســن زارعی در جلســه تحلیل نتایج آزمون های نهایــی خرداد ۱۴۰۳، 
ضمن قدردانی از زحمات برگزاری آزمون های نهایی ســال گذشــته و سال 
جاری، انجام این کار را اقدامی بســیار بزرگ عنوان کرد که بدون همکاری 
تمامی عوامل ممکن نبود.وی با اشــاره به تاثیر قطعی ســوابق تحصیلی در 
کنکــور اظهار کرد: این مصوبه از فیلترهای مختلف عبور کرده و مورد تایید 
کارشناسان قرار گرفته اســت.زارعی با برشماری برخی مزایای تاثیر قطعی 
سوابق تحصیلی در کنکور با برگزاری آزمون های نهایی، بیان کرد: قبل از این 
اقدام، دانش آموزان، مهارت های تست زنی و آماده شدن برای کنکور را هدف 
قرار داده بودند و حتی متوســط نمرات برخی دروس رتبه های خوب کنکور 
هم پایین و آموزش و پرورش اســیر نظام سنجشی بود که دانش آموز بر آن 
اساس برای خود برنامه ریزی می کرد. وی در پاسخ به برخی انتقادها نسبت به 
برگزاری آزمون های نهایی، خاطرنشان کرد: هر کاری در ابتدا خطاهایی دارد 
و بایــد از آن درس گرفتــه و رو به بهبود حرکت کنیم. آموزش و پرورش به 
پشتوانه معلمان از این کار بزرگ، سربلند بیرون آمد و سال ها است که تجربه 
برگــزاری آزمون های نهایی را دارد.وی افزود: برخی وظیفه ای جداگانه برای 
دانش آموزان تعریف می کنند؛ درحالیکه مدرسه در ذات خود محل تحصیل 
بوده و دانش آموز باید یاد بگیرد. اشــکالات موجود به اصل کار باز نمی گردد؛ 

بلکه باید نارسایی های آن رفع شود.
به گزارش ایســنا، رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت نظام آموزش و 
پرورش و نماینده وزیر خاطرنشــان کرد: با اجرای این مصوبه دانش آموزان 
دیگر، به سمت سوالات پرتکرار حافظه محور و حفظ کردن، تشویق نمی شوند 
و عوایــد این کار به مرور زمان برای نظام تعلیم و تربیت، مشــخص خواهد 
شــد.وی، اجرای آزمون های نهایی را در راستای تحقق سند تحول بنیادین 
عنوان کرد و گفت: باید نگاه کلان به این مســئله داشــته باشیم، این اقدام 
در راســتای ارتقا نظام آموزشــی انجام می گیرد و بر همین اساس، ارتقای 
نیم نمره ای معدل را داشــتیم . این مقام مســئول متذکر شد: آزمون ۱۰۸ 
عنوان درس به شکل نهائی برگزار شد و برای هر درس، گروه طراح متشکل 
از چهار نفر از همکاران، طراحی ســوالات را براســاس جدول هدف، محتوا، 
ارزشــیابی برعهده داشــتند و دبیرخانه های راهبری کشــوری با مشارکت 
گروه های آموزشی در هر درس با بررسی راهنمای تصحیح و تحلیل سوالات 
و از ســویی با محاسبه ضریب دشواری سوالات فرایند طراحی سوال کنترل 
کیفیت می شــد.زارعی در پایان با اشاره به دیگر مزیت برگزاری آزمون های 
نهایی خاطرنشان کرد: سال گذشته و امسال برای اولین بار، جامعه آموزش و 
پرورش را صرفا نه بر اساس آزمون های بین المللی بلکه بر اساس آزمون های 
خودش قضاوت کرد و این دســتاورد بزرگی بود چراکه آزمون های نهایی به 
عنوان آزمونی استاندارد، قابل قبول و معیاری برای گزارش وضعیت عملکرد 

آموزش و پرورش کشور پذیرفته شد.

مهلت ارسال آثار به رویداد ملی استعدادیابی 
»تهرانتُ« تمدید شد

مهلت ارسال آثار به نخستین رویداد ملی استعدادیابی »تهرانتُ« که با هدف 
کشــف و پرورش استعداد های موســیقایی نوجوان و حمایت از آنها برگزار 
می شــود، تمدید شد. به گزارش پایگاه خبری تحلیلی فرهنگ و هنر، مهلت 
ارسال آثار به نخستین رویداد ملی استعدادیابی »تهرانتُ« تا جمعه ۴ آبان ماه 
تمدید شد.به دنبال استقبال نوجوانان برای شرکت در رویداد ملی استعدادیابی 
»تهرانتُ«، پذیرش آثار نوجوانان تا ۴ آبان ماه تمدید شد.نوجوانان تا ۴ آبان 
ماه مهلت دارند آثار خود را در ۵ محور آهنگسازی، ملودی سازی، تک نوازی، 
 آواز و جمع خوانی ارسال و برای دریافت اطلاعات تکمیلی به نشانی اینترنتی
www.navano.claub مراجعه کنند.این رویداد به همت باشگاه موسیقی 
نوجوان شهر تهران برگزار می شود و برای نفرات اول تا سوم  جوایزی در نظر 

گرفته شده است.

پوشش ۱۰۰ درصدی بیمه سلامت برای سالمندان 
بالای ۶۵ سال

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت گفت: برنامه داریم تا برای سالمندان بالای 
۶۵ سال، پوشش بیمه ای صددرصد فراهم کنیم.

محمدمهدی ناصحی، در ســی امین ســالگرد تصویب قانون همگانی بیمه 
خدمات درمانی اعلام کرد: بیمه ســلامت حداقل ۴۵ میلیون از افراد کشور 
را تحت پوشــش دارد و درمان برای پنج دهک پایین رایگان اســت. دولت 
بــرای دهک های بالاتر نیز درحدود هفتاد الی هشــتاد درصد تخفیف قائل 
می شــود که اقدامی کم نظیر است.وی افزود: موفقیت دیگر ما، فراهم کردن 
امکان نســخه الکترونیک است. در پاســخ به انتقادی که به ما درخصوص 
پذیرفتن نسخه کاغذی شد گفتیم ما اجازه داریم بیست درصد نسخه کاغذی 
دریافت کنیم که تنها به اندازه ۱.۵ درصد این کار را انجام دادیم.البته نسخه 
الکترونیک به تنهایی کافی نیســت و حتما باید هر ایرانی پرونده الکترونیک 
داشته باشــد که انشالله در این دوره محقق می شــود.اکنون ۲۲۵۰ نفر در 
ســامانه ها به عنوان بیمار صعب العلاج نشان دار شده اند که این در عرض یک 

سال و نیم اتفاق افتاده است.
به گزارش ایلنا، ناصحی ادامه داد: با تاکید وزیر بهداشــت بر ســالمندان، در 
ادامه سال ۱۴۰۳ و بعد در سال ۱۴۰۴ تمرکز ما بر سالمندان و بازنشستگان 
اســت و برنامه داریم تا افراد ســالمند ۶۵ سال به بالا را به صورت صددرصد 
پوشش بیمه ای دهیم و پرداختی آن ها را به صفر برسانیم. پیشنهاد پوشش 
خدمات مراقبی ســالمندان در منزل را نیز به شورای عالی بیمه داده ایم.وی 
با بیان اینکه در بیمه ها تاکنون بخش پیشــگیری نداشته ایم، گفت: از سال 
گذشته در بخش پیشگیری شروع به فعالیت کرده ایم که پیشگیری ما از نوع 
پیشگیری نخستین و سطح چهار است. امیدواریم در پیشگیری سطح چهار با 
همکاری معاونت ها و انجمن های مربوطه به درجه مطلوبی در کشور برسانیم.

هشدار رئیس سازمان غذا و دارو درباره افزایش 
مسمومیت ها با مواد شیمیایی و مشروبات الکلی

رئیس سازمان غذا و دارو در پیامی به مناسبت هفته پیشگیری از مسمومیت ها 
که از یکم تا هفتم آبان ماه ۱۴۰۳می باشــد با تأکید بر اهمیت پیشــگیری 
از مســمومیت ها، نســبت به افزایش مسمومیت ناشــی از مشروبات الکلی 
آلوده، ســوءمصرف مواد مخدر و نگهداری نادرست داروها و مواد شیمیایی 
هشــدار داد. ســید حیدر محمدی در پیامی به مناسبت هفته پیشگیری از 
مســمومیت ها اعلام کرد: مســمومیت مجموعه ای از علائم است که در اثر 
جذب مواد بیگانه از طریق راه های مختلف نظیر استنشــاق، خوراک، تماس 
پوستی یا تزریق بروز می کند. متأســفانه سهل انگاری در نگهداری و حذف 
غیراصولی داروها و مواد شــیمیایی در منزل، خطرات مسمومیت را افزایش 
می دهد، به ویژه برای گروه های حساس مانند کودکان و سالمندان.وی افزود: 
شــناخت الگوهای مسمومیت و داشــتن اطلاعات کافی از نحوه نگهداری و 
مصرف صحیح داروها و مواد شیمیایی، در پیشگیری از وقوع مسمومیت نقش 
کلیدی دارد. همچنین سوءمصرف مواد مخدر، محرک ها و مصرف مشروبات 
الکلی آلوده به متانول به ویژه در مشروبات دست ساز، به شکل نگران کننده ای 

افزایش یافته است و می تواند پیامدهای مرگبار به دنبال داشته باشد.
 به گزارش ســازمان غذا و دارو، در این پیام تأکید شده است که در صورت 
مشاهده علائم مسمومیت با الکل، مراجعه فوری به بیمارستان ضروری است. 
همچنین افرادی که در کنار فرد مســموم از مشــروبات مشــترک استفاده 
کرده انــد، حتی بدون علامت باید فــوراً به مراکز درمانی مراجعه کنند تا در 
زمان طلایی از بروز عوارض شدید جلوگیری شود. رئیس سازمان غذا و دارو 
در پایان نسبت به مصرف هم زمان داروهای آرام بخش یا ضد درد با الکل نیز 
هشدار داد و یادآور شد که این ترکیب می تواند اثرات مخربی بر بدن داشته 

و خطر مسمومیت را افزایش دهد.

آموزش

شهری

سلامت

امضای تفاهم نامه ۱۲ هزار میلیارد 
تومانی بنیاد مستضعفان 

برای ایجاد ۶۵ هزار شغل
در دومیــن گردهمایــی شــبکه تســهیلگران جهادی 
محرومیت زدایی بنیاد مســتضعفان از »سند ملی اشتغال 
پایــدار در ۳۵۰ شهرســتان و ۲۵۰۰ روســتا و منطقه 
حاشیه ای« رونمایی و »تفاهم نامه ۱۲ هزار میلیارد تومانی 
بنیاد مســتضعفان برای ایجاد ۶۵ هزار شغل« امضا شد. 
حسین دهقان اظهار کرد: اتحاد و مشورت  یکی از مسائلی 
اســت که باید تســهیلگران جهادی در اقدامات خود در 
مناطق محروم به آن توجه کنند زیرا موفقیت های محور 
مقاومت متاثر از انسجام مردم  مسلمان منطقه بوده است 
و تــوان بالای امروز ایران نیز برگرفته از نگاه عمیق رهبر 
انقلاب، فداکاری مردم ایران و تلاش نیروهای مســلح و 
بسیج است.دهقان با تاکید بر اینکه ما به دنبال دیده شدن 
نیستیم، اما کار ما باید بیانگر و معرف ما باشد، افزود: عمل 
ما باید به حدی موثر باشد که بطور طبیعی دیده شویم و 
با نگاه و عملکردمان، حس کمک به محرومان را در کشور 
تقویت کنیم و همواره پاسخگوی این سوال باشیم که آیا 
در این لباســی که به تن کرده ایم درست عمل می کنیم؟  
به گزارش مرکز رسانه بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی، 
وی با تاکید بــر اهمیت نگاه معنوی در کنار فعالیت های 
روزمره و برنامه ریزی ها و تلاش ها خاطرنشــان کرد: باید 
هــر روز با توکل بر خداوند، تلاش کنیم عزم و اراده خود 
را تقویت کنیم و پیش از هر عملی، با نگاهی همه جانبه، 
جوانب کار را بســنجیم و بدانیم که پیش نیاز هر عملی، 
تشخیص درست و دقیق نیازها است چراکه ما حق اتلاف 
منابع و زمانی برای از دست دادن را نداریم.دهقان با اشاره 
به لزوم اســتفاده از ظرفیت های مردم محلی و منطقه ای 
در رســیدن به اهداف بنیاد مستضعفان در آبادانی کشور 
افزود: ما باید برای تحقق این هدف و جلب مشارکت مردم 
در آبادانی مناطق محروم مراقبت داشــته باشیم زیرا این 
یک وظیفه مهم اســت که افراد بیاموزند تا در قبال خود 
و جامعه مســئولیت بپذیرند و روی پای خود بایستند و 
ما باید کمک حال آنها برای تحقق این مهم باشیم.رئیس 
بنیاد مستضعفان با تاکید بر ماموریت اشتغالزایی این بنیاد 
برای آبادانی و پیشرفت کشور عنوان کرد: کار یعنی هویت 
و اشــتغال یعنی جوشش درونی برای زندگی عزت مندانه 
به اتکای توانمندی خود. دهقان خطاب به تســهیلگران 
این بنیاد در سراسر کشــور عنوان کرد: فشارهای محلی 
نباید برای ما ماموریت تعریف کند و ما نباید تحت فشــار 
گروهی قرار گیریم چراکه کار ما در چارچوب نیاز واقعی 
مناطق و منویات ابلاغی رهبری تعریف می شود. لذا باید 
شــاخص هایی برای کارهای خود تعریف کنیم و با تکیه 
بر تجربه زیست شــده ۲-۳ دهه ای خــود، آبادانی هرچه 
بیشتر این آب و خاک را رقم بزنیم.در این مراسم، تفاهم 
نامه ای میان بنیاد مستضعفان و بانک سینا برای ارائه ۱۲ 
هزار میلیارد تومان تسهیلات اشتغالزایی به منظور ایجاد 
۶۵ هزار شــغل در ســال جاری به امضا رسید. همچنین 
در حاشــیه مراسم امروز از سند اشــتغال پایدار در ۳۵۰ 
شهرستان و ۲۵۰۰ روستا و منطقه حاشیه ای رونمایی شد.

صدور احکام متناسب سازی حقوق 
بازنشستگان کشوری

معاون فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشستگی کشوری 
از آغاز فرآیند صدور احکام متناسب سازی بازنشستگان 
کشــوری و محاســبه آن برابر جداول ابلاغی در حقوق 
مهرمــاه خبر داد و گفت: حقوق ایــن ماه در دو مرحله 
جداگانه شــامل حقوق و همچنین مبلغ ناشی از اجرای 

متناسب سازی به حساب این افراد واریز می شود.
به گزارش ایسنا، رضا فیضی نژاد با اعلام این خبر افزود: 
در اجرای جزء یک ماده ۲۸ قانون برنامه هفتم پیشرفت 
کشــور مبنی بر متناسب ســازی حقوق بازنشستگان 
صندوق بازنشســتگی کشــوری با ۹۰درصــد حقوق و 
فوق العاده های مشمول کسور شاغل همطراز و با تاکیدات 
و پیگیری هــای ریاســت جمهور و مقام عالــی وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، عصر روز دوشــنبه پس از 
دریافت جداول متناسب سازی حقوق بازنشستگان تحت 
پوشش صندوق از سوی ســازمان اداری و استخدامی و 
تامین منابع لازم از ســوی سازمان برنامه و بودجه، این 
صندوق وارد مرحله محاســبه و صدور احکام اصلاحی 
ناشــی از اعمال متناسب سازی شــده است.وی گفت: 
صدور احکام از شــب گذشته شروع شده و عملیاتی می 
شــود که بارگذاری آن روی سایت صندوق بازنشستگی 
ظــرف ۲۴   www.cspf.ir نشــانی  بــه   کشــوری 

ساعت انجام خواهد شد.

کاهش ۶ تا ۱۰ درجه ای دمای نیمه 
شمالی کشور

رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوای سازمان هواشناسی از رگبار باران گاهی رعد 
و برق و وزش باد شدید در نیمی از استان های کشور طی 

امروز و فردا خبر داد.
صادق ضیاییان اظهار کرد: امروز در اســتانهای اردبیل، 
گیلان، مازندران، آذربایجان غربی، آذربایجان شــرقی، 
زنجان، قزوین و مناطقی از البرز، تهران، غرب ســمنان، 
نیمه شمالی فارس، نیمه شــمالی کرمان، بوشهر، یزد، 
اصفهان و خراسان جنوبی و پنجشنبه در برخی مناطق 
شمال غرب، ســواحل دریای خزر و دامنه ها و ارتفاعات 
زاگرس مرکزی و جنوبی بارش باران گاهی با رعدوبرق و 

وزش باد پیش بینی می شود.
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات 
وضع هوای سازمان هواشناســی اضافه کرد: جمعه نیز 
در شمال شــرق، سواحل مرکزی و شرقی دریای خزر و 
بخش هایی از استان های واقع در دامنه های جنوبی البرز، 
مرکز، جنوب، شرق و شنبه در ارتفاعات زاگرس مرکزی 
و جنوب غرب رگبار و رعدوبرق و وزش باد رخ می دهد.

ضیاییان گفت: امروز در نوار شرقی کشور، شرق سمنان، 
دامنه های جنوبی البرز و بخشهایی از مرکز و پنجشنبه 
در بخش هایی از مرکز و جمعه در مناطقی از مرکز شرق 
و شمال شرق کشــور در برخی از ســاعت ها وزش باد 
شدید و در مناطق مستعد خیزش گردوخاک پیش بینی 
می شــود.او ادامه داد: دمای هوا امروز در بیشتر مناطق 
نیمه شمالی کشور بین ۶ تا ۱۰ درجه کاهش می یابد. 

رئیس مرکز پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع 
هوای سازمان هواشناسی کشــور درباره وضعیت جوی 
تهران طی دو روز آینده گفت: آسمان تهران امروز )دوم 
آبان( قسمتی ابری تا نیمه ابری و وزش باد گاهی رگبار 
و رعد و برق و وزش باد شدید با حداقل و حداکثر دمای 
۱۱ و ۱۸ درجه ســانتیگراد و فردا )سوم آبان( قسمتی 
ابــری تا نیمه ابری و وزش بــاد گاهی رگبار و رعدوبرق 
و وزش باد شــدید با کمترین و بیشترین دمای ۹ و ۱۹ 

درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.

خانواده

هواشناسی
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آخرین مجوز ساخت که ردی از آن در 
مصوبات کمیسیون ماده ۵ پیدا نشده 
و به نظر می رسد بخشی از تفاهنامه 
فروردین ماه ســال ۱۴۰۲ شهرداری 
تهران با دانشگاه تهران باشد، مربوط 
به ساخت و ساز در حریم تجهیزات 
پیش بینی هواشناســی در محدوده 
زمین های مؤسسه ژئوفیزیک دانشگاه 

تهران است.
مدیــران ســازمان هواشناســی تهــران 
می گویند اگر این ســاخت و سازها انجام 
شــود دیگر امکان پیش بینی هواشناسی 
دقیــق در محــدوده مرکزی تهــران را 
نخواهند داشــت.خبری که ۲۸ فروردین 
ماه سال گذشته از ســوی روابط عمومی 
شــهرداری تهران منتشر شــد، از امضای 
تفاهم نامه همکاری و مشارکت در ساخت 
و سرمایه گذاری برای احداث ۷۰۰۰ واحد 
مســکونی در اراضی متعلق به دانشــگاه 
تهران برای تأمین مســکن اساتید جوان، 
اعضای هیأت علمی دانشــگاه و کارمندان 
دانشگاه تهران بین محمد مقیمی رئیس 
دانشــگاه تهران و علیرضا زاکانی شهردار 
تهران حکایت می کرد.اما ماجرای ساخت 
و ســازهای جدید دانشگاه تهران با مجوز 
شهرداری چیست؟ »قرار است ۳ برج ۲۵ 
طبقه که گفته می شود خوابگاه دانشجویان 
متاهــل اســت در زمین های مؤسســه 

ژئوفیزیک دانشگاه تهران ساخته شود.«
مازیار غلامی، مدیرکل هواشناسی استان 
تهــران به خبرآنلاین می گوید:  ایســتگاه 
هواشناســی دقیقــاً در محیط مؤسســه 
ژئوفیزیــک دانشــگاه تهران اســت و ۶۰ 
سال اســت که ما آمارها را از این ایستگاه 
بــه دســت می آوریــم و بعد ازایســتگاه 
مهرآباد قدیمی ترین ایســتگاه هواشناسی 
اســت ضمن آن که هم از نظر ملی و هم 
از نظر بین المللی دارای اهمیت اســت. از 
این بابت، ســنجش و پایش این ایســتگاه 
از  دقیق تری  پیش بینی هــای  می توانــد 
مخاطرات هواشناسی در مرکز شهر داشته 
باشد، چون تنها ایســتگاه هواشناسی در 
میانه شهر تهران اســت. او ادامه می دهد: 
در پاییز سال گذشته زمزمه هایی شنیدم 
که در کنارایســتگاه هواشناسی مؤسسه 
ژئوفیزیک قرار است ساختمانی بلند مرتبه 
ساخته شود. بعد از مدتی متوجه شدیم که 
قرار است ۳ بلوک ۲۵ طبقه ساخته شود. 
این ساخت و ســازها چه ارتفاعی دارند و 
چه حائلی پشت ایستگاه ما ایجاد می کنند؟ 
او متذکر می شود: این ساختمان ها مقابل 
تابش، باد و بارش را خواهد گرفت و وقتی 
اندازه گیری ما دچار خطا شود، پیش بینی 

ما دچار خطا می شود.
غلامــی یادآوری می کند: ۸ بهمن ســال 
گذشــته، اولین نامه را بــه رئیس مرکز 
ژئوفیزیک تهران زدم و درخواســت کردم 
در این ساخت و ساز استاندارهای سازمان 
هواشناسی رعایت شود. آن زمان هنوز هیچ 
اقدام عمرانی آغاز نشده بود. دو هفته بعد 
نامه ای از سوی رئیس سازمان هواشناسی 
کشور به رئیس دانشگاه تهران نامه ای زده 
شــد اما بدون توجه به ایــن نامه نگاری ها 
دانشگاه تهران اقدام به گودبرداری عمیق 
نامه نگاری های  ایــن مــدت  می کند. در 
زیــادی انجام شــده از مقامات اســتانی، 
مدیریــت بحــران تا بخش هــای مرتبط 
ملی که نامه نگاری هایی هم به شــهردار و 

استاندار تهران شده است.
رئیس سازمان هواشناســی استان تهران 
درپاسخ به این پرســش که امکان جا به 
جایــی تجهیزات هواشناســی وجود دارد 
توضیح می دهد: این  ایستگاه امکان جا به 
جایی ندارد، ۶۰ ســال است که داده های 
آن نقطه را جمع آوری می کند و اگر صد یا 
دویست متر آن را جا به جا کنیم با توجه 

به شــیبی هم که این محدوده دارد، دیگر 
داده های آن نقطه نیســت و باد، بارش و 
کمیت هــای دیگــرش تحت تأثیــر قرار 
می گیرد. مثل این است که باید از ۶۰ سال 
آمار چشم پوشی کنیم و به یک نقطه دیگر 
برویم و دوباره شروع به داده برداری کنیم. 
برای این ۶۰ ســال آمار هزینه های زیادی 
شــده و تغییر مکان مرکز هواشناســی، 
هدر رفت بیت المال اســت. بر اساس این 
۶۰ ســال می توانیم پیش بینــی و پایش 
دقیق تری داشــته باشــیم و هشدارهای 
دقیق تری را صادر کنیم؛ ولی اگر به جای 
جدیدتــری ببریم تا یک بــازه زمانی باید 
داده بــرداری کنیم و اقلیــم آن منطقه را 
دقیق بشناسیم و تا روی منطقه شناخت 

پیدا کنیم، زمان می برد.
به گفتــه او » ایســتگاه هواشناســی که 
سنجش، پایش و پیش بینی انجام می دهد 
برای نجات جان و مال مردم اســت و هر 
چیزی کــه در اندازه گیری این ایســتگاه 
اختلال ایجاد کنــد از منظر حقوق عامه 
مسأله ســاز اســت. به عبارتی دیگر، این 
بیت المال است و فقط هواشناسی نیست.«
غلامی می گوید: نامه ما ۸ بهمن زده شده 
و اولین گودبرداری در اســفند ماه انجام 
دادنــد و معنایش این اســت که این ها را 
می دانســتند و آگاهانه ایــن کار را کردند 
و نمی توانند بگویند نمی دانســتیم یا در 
قانون نیامده اســت. بســیار عیان است 
که برج ســازی زمین دانشکده کشاورزی 
دانشــگاه تربیت مدرس تمام عرصه های 
آمــوزش کشــاورزی را از بیــن می برد. 
واضح اســت که برج سازی اطراف موسسه 
تحقیقاتی هواشناسی و ژئوفیزیک دانشگاه 
تهران تمامی کارکردهای این موسســات 
را مختل می کند. امیرحسین عبدالله زاده؛ 
کارشناس ارشد شهرسازی درخصوص این 
که چــه محدودیت هایی برای بلند مرتبه 
سازی در تهران وجود دارد، به خبرآنلاین 
می گویــد:  بعد از ابلاغ طرح جامع شــهر 
تهران، از میانه دهه ۹۰ بلندمرتبه سازی در 
تهران تعریف و محدود می شود و طی آن 
شورای عالی معماری و شهرسازی در سال 
۱۴۰۰ تصویب می کند که شهرداری تهران 
ضوابط و نقشــه های جانمایی عرصه های 
مســتعد بلندمرتبه ســازی را بــه همراه 
جدول ضوابط به شــورای عالی معماری 
و شهرســازی ارائه بدهد و ضوابط اولیه را 
نیز تاحدی مشخص می کند که بر اساس 
آن حداکثر تراکم ساختمانی ۵۰۰ درصد 
و محدوده های آن نیز میانه های شهراست 
که اگر تبدیل به ساختمان بلندمرتبه شود، 
می بایســت آن را در ۱۰، ۱۵ یــا ۲۰ و یا 

بالای ۱۱ طبقه توزیع کنند .
او ادامه می دهد:  حداکثر تراکم ساختمانی 
۵۰۰ درصد در نظر گرفته شد و تاکنون هم 
ضوابط و نقشه های بلند مرتبه سازی جهت 
تصویب نهایی به شــورای عالی معماری و 
شهرسازی ابلاغ نشده و بیش از ده مرتبه 
این موضوع به شــهرداری تهران گوشزد 
شده اســت. به همین دلیل صدور پروانه 
بلندمرتبه سازی و تصویب این پرونده ها در 
کمیســیون ماده پنج، خلاف قوانین است 
و مادامــی که ضوابط و پهنه ها به تصویب 
نرسد، دستور کار کمیســیون ماده ۵ در 

بلند مرتبه سازی مشخص نخواهد بود.
این کارشــناس حوزه شهرسازی یادآوری 
می کند:  در دوره گذشته این ممنوعیت و 
محدودیت برای ساخت بیش از ۱۱ طبقه 
لحاظ شــد و موردی در ســال های ۹۶ تا 
۱۴۰۰ بدون این که شورای عالی تصویب 
کند دیده نشــد؛ اما از سال ۱۴۰۰ به بعد 
چون مدیران حوزه شهرسازی از خارج از 
شهرداری تهران و خارج از مدیریت شهری 
)و خــارج از فهــم اجرایی قوانیــن( وارد 
شهرداری تهران شدند و به ادعای خودشان 
»اطلاعی نداشــتند«، فکــر می کردند در 
کمیسیون ماده پنج محدودیتی در اعطای 
تراکم و بلندمرتبه ســازی وجــود ندارد و 
حتــی ذهنیت و پرســش اشــتباهی که 
داشتند این بود که »چرا تاکنون برای بلند 
مرتبه ای مجوز داده نشــده؟« و شروع به 
اعطای مصوبات بلند مرتبه سازی کردند. 
آنها حتی در شــاذترین موضع گیری های 
گسترده و مکاتبات خود نیز ادعا داشتند 
کــه اصلا کمیســیون مــاده ۵ یــا بهتر 
بگوییم »کمیسیون ماده ۵ قانون تاسیس 
شورایعالی معماری و شهرسازی ایران« از 
اساس زیر مجموعه شورایعالی معماری و 

شهرسازی ایران نیست.
عبدالله زاده با ذکر مصادیقی از این ابهامات 
می گوید: مثلا خوابگاه دانشجویی با واحد 
مســکونی اندازه گیری نمی شود. از طرفی 
برای ایجاد خوابگاه دانشجویی در زمین های 
آموزش عالی نیاز به مجوز شهرداری نیست 
و یا نقش ســازمان نوسازی شهرداری در 
این میان هم قابل درک نیست. گفته شده 
که برای تهاتر سهم عوارض، این کار انجام 
شــده است که در این مورد هم باید گفت 
که عوارض برای خوابگاه دانشجویی، صفر 
اســت. ضمن آن که طــرح ایجاد طبقات 
تجاری در خوابگاه های دانشجویی و پاساژ 
در زمین دانشــگاه در طرح های سازمان 
نوســازی از دیگر عجایب اســت. یا اینکه 
اگر خوابگاه اســت، پس معلوم نیست که 
چرا می خواهند برای ساخت آن به اساتید 

جوان وام بدهند؟ مگر قرار است واحدهای 
خوابگاه دانشــجویی به نــام افراد منتقل 
شــود که روی آن وام بگیرند؟ طنز ماجرا 
هم اینجاســت که بلوک هــای ۲۰ طبقه 
را به عنوان »محلات الگوی شهرســازی 
اسلامی« به خورد دانشــگاه ها داده اند اما 
مشــخص نکرده اند که از کجای برج ۲۰ 

طبقه، شهرسازی اسلامی درخواهد آمد؟!
به گفته این کارشــناس شهرسازی آنچه 
که مشــخص اســت زمین های آموزش 
عالی دانشگاه های مادر، میراث بین نسلی 
برای توســعه آموزش عالی بوده و شخص 
و اشــخاصی حق ندارنــد آن را به افراد و 
اســاتید و کارکنان دانشگاه ها واگذار و آن 
را شخصی ســازی کنند. او ادامه می دهد: 
 برج سازی در زمین های دانشگاهی ماهیت 
دانشــگاه - به عنوان مرکــز علمی- را به 
مرکز برج ســازی و بســاز بفروشی تغییر 
می دهد و حتی به کارکردهای فعلی آن و 
مجاور آن آسیب جدی وارد می کند. بسیار 
عیان اســت که برج سازی زمین دانشکده 
کشــاورزی دانشــگاه تربیت مدرس تمام 
عرصه هــای آموزش کشــاورزی را از بین 
می برد. واضح اســت که برج سازی اطراف 
موسسه تحقیقاتی هواشناسی و ژئوفیزیک 
دانشــگاه تهران تمامــی کارکردهای این 
موسســات را مختل می کند. او یادآوری 
می کند: از ســال ۱۴۰۰ تا امــروز بالغ بر 
۳۵ مصوبه کمیســیون ماده ۵ بلند مرتبه 
سازی تصویب شــده که صرفا ۲۰ پرونده 
آن به شــورایعالی معماری و شهرســازی 
ارسال شده اســت. این ۳۵ مصوبه بالغ بر 
۳۰۰ برج بلندمرتبه را شــامل می شود. تا 
امروز مواردی که در زمان مهرداد بذرپاش 
در شــورای عالی معماری و شهرسازی در 
خصوص بلندمرتبه ها تصویب شــده، ۱۹ 
پرونده اســت کــه در حدود صــد برج با 
میانگین ۱۴ طبقه را شــامل می شود. این 
پرونده ها نیز عمدتا مشــکلات فنی بسیار 
اساســی از قبیل حریم گســل و مسیل 
و مالکیت داشــته اند که جهت بررســی 
مجدد در دســتور کار شورایعالی معماری 
و شهرسازی قرار دارد. البته اینها به صورت 
ضابطه تراکمی نوشــته شده و با تحلیل و 
کمی ســازی این مصوبات این آمار احصاء 
شــده اســت و کم نمی دانم که خودشان 
مطلع هســتند که این تعداد برج را جواز 
دادند یا خیر؟ می گویند ساخت این ۳ برج 
۲۵ طبقه متوقف شده اما به نظر نمی آید 
این گودهای عمیق زمان زیادی بلاتکلیف 
باقی بماند وباید دید یکی از قدیمی ترین 
ایستگاه های هواشناسی با ۶۰سال داده به 

نقطه صفر می رسد.

مدیــر کل دفتر حفاظــت و احیای 
تالاب های سازمان حفاظت از محیط 
زیســت گفت: وزارت نیرو بر اساس 
قانون وظیفــه دارد نیاز آب محیط 

زیستی تالاب ها را تامین کند.
آرزو اشرفی زاده تصریح کرد: آنچه در مورد 
خشک شدن ۴۳ یا ۷۰ درصد تالاب ها یا 
خشک شدن ۹ تالاب بیان می شود، دقت 
علمی ندارد. خشــکی یا آب دار بودن هر 
کدام از تالاب ها بر اساس فصول مختلف، 
شــرایط بــارش، دمای هــوا و همچنین 
میزان تأمین نیاز آبی توســط دســتگاه 
متولی متفاوت اســت.وی افزود: بر اساس 
آخرین مطالعات انجام شده، از حدود ۳.۵ 
میلیون هکتار اراضی تالابی کشــور، ۱.۴ 
میلیون هکتار با شدت های مختلف در اثر 
خشکسالی و خشکی مستعد این هستند 
کــه به کانون هــای برداشــت گردوغبار 

تبدیل شــوند؛ جازموریان، تالاب هامون و 
صالحیه در زمره اهم این تالاب ها هستند.
اشــرفی زاده در ادامه به قانون حفاظت و 
احیای تالاب ها اشــاره کرد که بر اساس 
آن، سازمان حفاظت محیط زیست مکلف 
به تعیین نیاز آبی تالاب ها است و وزارت 
نیــرو نیز مکلف اســت نیــاز آب محیط 
زیســتی تالاب ها را تامین کند. به گفته 
وی تخصیــص حقابه تالاب پس از تأمین 

آب شرب، در اولویت است.
او ادامــه داد: وضعیت تالاب هــا متأثر از 
عملکردی است که در حوضه آبخیز آن ها 
اتفاق می افتــد. بنابراین مدیریت صحیح 
منابــع و مصــارف آب در حوضه آبخیز 
بالاترین اهمیت را دارد، اما متأســفانه با 
این چالش مواجهیم که مدیریت مصارف 
آب به طــور کلــی )و به ویــژه در بخش 
پایــداری صورت  به صورت  کشــاورزی( 

نگرفته اســت. در حوضه آبخیز بسیاری 
از تالاب هــا با کشــاورزی ناپایدار روبه رو 
هســتیم و برداشــت آب غیرمجــاز نیز 

متاسفانه به وفور انجام می شود.
مدیر کل دفتر حفاظت و احیای تالاب ها 
اضافــه کرد: تغییرات اقلیمی نیز تا حدی 
در بروز وضعیت خشــک شدن تالاب ها 
مؤثرند کــه البته درصد تأثیر آن پایین تر 
اســت. تمام این عوامل موجب شده که 
حقابه های تالاب ها به صورت کامل تامین 
نشوند. البته در خصوص برخی از تالاب ها، 

تعاملات خوبی با وزارت نیرو داشته ایم.
وی تالاب های اقمــاری دریاچه ارومیه و 
تالاب های اســتان چهارمحال و بختیاری 
را به عنوان مثال هایــی از همکاری مؤثر 
ســازمان محیط زیســت بــا وزارت نیرو 
ذکر کرد و افــزود: اما در خصوص بعضی 
از تالاب هــا مثل گاوخونی و همچنین در 
مورد دریاچــه ارومیه حقابــه به صورت 
کامل پرداخت نشــده اســت و بعضی از 
تالاب ها مانند بختگان و جازموریان سال 
گذشته متأســفانه هیچ گونه آبی دریافت 

نکرده اند.
اشــرفی زاده پیامدهای خشــک شــدن 
تالاب ها را تشــدید گردوغبار، فرونشست 
در دشــت های اطــراف تالاب هــا، ایجاد 
مشکل برای معیشــت مردم و مشکلات 
اکولوژیکی برشمرد و افزود: برای پایداری 
سرزمینمان چاره ای جز تأمین حقابه های 

محیط زیستی نداریم. 
در برنامه هفتم توسعه نیز به این موضوع 

توجه شده است. امیدواریم با پیگیری هایی 
که انجام می دهیم و همکاری وزارت نیرو، 
وزارت کشاورزی و همه ذی نفعان، حقابه 
تالاب ها به طور کامل تأمین شــود و آرزو 
می کنیم بارش های مناسبی را هم دریافت 

کنیم تا وضعیت بهتری را شاهد باشیم.
وی در ادامه فرونشست زمین را در تالاب 
و دشــت مهارلو شدید دانست و علت آن 
را عــدم تامین حقابه کامــل عنوان کرد. 
به گفته اشــرفی زاده، فرونشست دشت و 
تالاب مهارلو به خاطر کشــاورزی ناپایدار 
و حفــر چاه هــای غیرمجــاز در اطراف 
تالاب و در دشــت مهارلو بروز پیدا کرده 
است.اشــرفی زاده در تشــریح وضعیــت 
تالاب هامون بیان کــرد: تالاب هامون، به 
منابع آبی بالادســت از کشور افغانستان 
وابســتگی کامل دارد. آبگیری این تالاب، 
به صورت تاریخی و طبیعی از سیلاب های 
رود هیرمند و رودخانــه فراه و چند رود 
دیگر از افغانســتان انجام می گرفته است.
وی افزود: متأســفانه کشور افغانستان، از 
سه سال گذشته، مسیر رودخانه هیرمند 
را به سمت تالاب گود زره منحرف کرده 
و مانع از این شده که سیلاب ها در مسیر 
طبیعی خود به تالاب هامون برســند. در 
مســیر رود فراه نیز، در حال ساخت سد 
بخش آباد هستند که این هم تیر خلاصی 
به تالاب هامون خواهد بــود. به گفته او، 
افغانســتان طرح هــای کوچک و  دولت 
بــزرگ کنترل منابــع آب را بر روی این 

رودخانه ها اجرا کرده است.

برج های سه قلوی دانشگاه تهران چه بلایی بر سر ایستگاه قدیمی هواشناسی می آورد؟

صدورمجوز نابودی ۶۰ سال داده هواشناسی 

بختگان و جازموریان سال گذشته هیچ  آبی دریافت نکردند
ساخت سد بخش آباد در افغانستان تیر خلاصی به پیکر تالاب  هامون خواهد بود


